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   روز گذشته شاهد استیضاح وزیر صمت توسط نمایندگان 
مجلس شورای اسلامی بودیم فارغ از نظر نگارنده در مورد 
استیضاح وزیر صمت به نظر می رسد باید مشکلات صنعت 
خودرو را مورد بررسی قرار داد. مشکل صنعت در ایران، همان 
مشکلی است که صنعت خودروسازی هم با آن روبه روست. 
صنعت در ایران انحصاری است. انحصار در صنعت موجب 
عدم پیشرفت، عقب ماندگی و پیربچگی می شود. انحصار 
در هر اقتصادی پدیده شومی است زیرا فضای کسب و کار 
توسط پدیده انحصار نامناسب می شود. اگر قیمت خودرو در 
ایران بالاست دلایل دیگری دارد. امروز بخشی از تقاضای 
اتومبیل در ایران به علت تقاضای سفته بازی است. مردم به 
خاطر اینکه در برابر تورم قدرت خود را حفظ کنند، اقدام به 
خرید اتومبیل می کنند. این حد از تقاضای اتومبیل در ایران 
بر اساس تقاضای واقعی نیست و مردم برای اینکه ارزش پول 
خود را حفظ کنند برای خرید خودرو در صف می ایستند. از 
این رو تا زمانی که سلامت اقتصادی به فضای کسب و کار 
ایران باز نگردد امروز شاهد افزایش قیمت خودرو، فردا شاهد 
پرواز نرخ مسکن، پس فردا شاهد افزایش نرخ سکه بهار 
آزادی و روز دیگر شاهد افزایش نرخ دلار و... خواهیم بود. 
علت نیز در آن است که اقتصاد ایران از سلامت برخوردار 
نیست. در کدام کشور کالای صنعتی مانند خودرو ساخته 
می شود که کیفیت تولید 10 سال قبل آن از کیفیت تولید 
روز آن، بیشتر باشد؟ این موارد نشان  می دهد که اقتصاد 
ایران اقتصادی رانتی  و دولتی و غیر پاسخگوست. علت نیز 
در فقدان رقابت است. انحصار اجازه نمی دهد که رقابت در 
تولید به وجود آمده در نتیجه شاهد رشد کیفیت و کمیت 
کالاهای تولیدی در ایران نخواهیم بود. در فضای اقتصادی 
غیررقابتی هر شئی که دو چرخ و فرمان داشته باشد و بنزین 
بخورد و حرکت کند نامش خودرو می شود و مردم به علت 
اینکه کالای دیگری در دست ندارند آن را می خرند و برای 
خرید آن حتی ماه ها انتظار می کشند. فقدان رقابت در 
صنعت خودرو موجب شده که صنعت خودرو در ایران 
عملا  عقب بماند. مشکل نیز بر اساس علم اقتصاد قابل حل 
است. ایران باید در مرحله اول از دام تحریم ها خارج شود و 
با کمپانی های بزرگ خودروسازی در جهان وارد مشارکت 
شود و تولید مشترک با قیمت رقابتی ایجاد کند. سال 1346 
در ایران پیکان تولید می شد و در خاورمیانه تنها ایران بود که 
اتومبیل تولید می کرد در آن تاریخ در کره جنوبی دسته بیل 
هم تولید نمی شد اما امروز در کره خودرو های تولید می شود 
که بعد از خودروهای آمریکایی و ژاپنی سومین کمپانی 
بزرگ تولید خودرو دنیاست و هم بازار اروپا و هم بازار آسیا را 
از آن خود کرده، چرا و چگونه؟ چون کره خود را از تکنولوژی 
روز  دنیا محروم نکرد و با جهان وارد معامله شد تا بتواند 
صنایع خودرو خود را پیشرفته کرده و به جهان صادر کند 
اما در ایران با وجود قدمت خودروسازی شاهد شکوفایی این 
صنعت نبودیم، علت نیز در انحصار است، علت در عدم توجه 
به پیشرفت این صنعت و عدم مشارکت با خودروسازی های 
بزرگ در جهان است. تا زمانی که این روند در ایران تغییر 
نکند و انحصار خودرو به صورت ریشه ای برداشته نشود و به 
دنبال انتقال تکنولوژی نباشیم، شاهد بهبود صنعت خودرو 
در ایران نخواهیم بود. ایران در تمام این سال ها بازار فروش 
برای خودروهای کره و چین و فرانسه بوده اما هیچ انتقال 
تکنولوژ یی به ایران صورت نگرفته است، چرا؟ چون ایران 
در حالت تحریم بود و این خودروسازی ها به علت تحریم 
نتوانسته اند تکنولوژی به ایران به عنوان یک بازار مصرف و یا 

تولید کننده مشترک، انتقال دهند. 

وزیر رفت، خودرو سازی چه می شود؟ 
یادداشت

  ابلاغ اصلاحات قانون 
 مجازات اسلامی و 

جداول قانون بودجه ۱۴۰۲ 
رئیس جمهور در دو نامه جداگانه اصلاحات 
کلان  جداول  و  اسلامی  مجازات  قانون 
و پیوست های مربوط به قانون بودجه سال 
140۲ کل کشور را جهت اجرا ابلاغ کرد. سید 
ابراهیم رئیسی در اجرای اصل یکصد و بیست 
و سوم قانون اساسی جمهوری اسلامی ایران 
»قانون اصلاح مواد ۷0۵ تا ۷11 کتاب پنجم 
قانون مجازات اسلامی )تعزیرات و مجازات های 
بازدارنده(« را که در جلسه روز چهارشنبه 3 
اسفند 1401 مجلس تصویب و در تاریخ 13 
اسفند 1401 به تایید شورای نگهبان رسیده 
برای اجرا به قوه قضائیه و وزارت دادگستری 
ابلاغ کرد. رئیس جمهور همچنین پیرو ابلاغیه 
شماره ۲43۲3۷ مورخ ۲۸ اسفند 1401 در 
اجرای اصل یکصد و بیست و سوم قانون اساسی 
جمهوری اسلامی ایران به پیوست »جداول 
کلان و پیوست های مربوط به قانون بودجه سال 
140۲ کل کشور« را جهت اجرا به سازمان برنامه 

و بودجه کشور ابلاغ کرد. 

  برخورد با عوامل 
شهادت پلیس آگاهی سراوان 

رئیس مجلس با صدور پیامی شهادت فرمانده 
پلیس آگاهی شهرستان سراوان، سرگرد علیرضا 
شهرکی حین انجام خدمت را تسلیت گفت. در 
متن پیام محمدباقر قالیباف آمده است: شهادت 
آگاهی شهرستان  پلیس  فرمانده  مظلومانه 
سراوان سرگرد علیرضا شهرکی بر اثر تیراندازی 
و در حین انجام خدمت موجب تاسف گردید. 
دلاوران و حافظان امنیت کشور و آسایش مردم 
همواره با اقتدار و قاطعیت در مقابل اشرار و عوامل 
ناامنی ایستاده اند و هیچگاه اجازه تعدی و اخلال 
در آرامش و نظم جامعه را نخواهند داد. لازم 
است دستگاه های امنیتی و انتظامی نسبت به 
شناسایی و برخورد قاطع با عوامل این حادثه 

اقدام نمایند. 

 اقتصاد آبی و دریامحور موجب 
رشد و توسعه کشور خواهد شد 

معاون هماهنگ کننده ارتش اظهار داشت: 
بسیاری از مشکلات موجود در کشور با توجه به 
منابع و منافعی که ما در دریا داریم و خدادادی 
هستند، می تواند رفع شود، به طور مثال دریا 
یکی از راه های تامین نیازمندی آب، دستیابی 
به انرژی، توسعه صنعت گردشگری، تامین 
منابع غذایی، حمل و نقل دریایی و دیگر امکاناتی 
است که تا کنون به دلایل مختلف از جمله تلاش 
استعمارگران برای دور نگه داشتن ما از منابع 
و منافع غنی دریایی بهره برداری مناسبی از 
آن ها صورت نگرفته است. امیر دریادار حبیب ا... 
سیاری گفت:  استفاده از ظرفیت های حمل و 
نقل دریایی، توسعه مدنیّت در نوار ساحلی دریا، 
توسعۀ اقتصادی از طریق ایجاد بنادر، فروش 
دانش دریایی، ایجاد و توسعۀ ترانزیت کالا، ایجاد 
مشاغل متنوع و گسترده، استفاده از بستر و 
زیربستر دریا، منابع دریایی، مزارع دریایی، انرژی 
دریایی و تجارت از طریق صنعت گردشگری 
دریایی تنها بخشی از فعالیت های اقتصادی است 

که تقریباً ما خیلی کم از آن بهره برده ایم. 

 ایرانیان مقیم سودان 
به کشور بازگشتند

وزارت امور خارجه اعلام کرد که بامداد 
روز یکشنبه »10 اردیبهشت ماه« 6۵ ایرانی 
مقیم سودان وارد کشور شدند. روابط عمومی 
وزارت امور خارجه با انتشار اطلاعیه ای اعلام 
کرد: آخرین مرحله انتقال 6۵ هم میهن مقیم 
سودان، که در پی بروز بحران در آن کشور طی 
هماهنگی های ویژه و اقدامات وزارت امور خارجه 
ابتدا از خارطوم به پورت سودان و سپس به جده 
و نهایتا با انجام پرواز اختصاصی به کشورمان 
بازگشتند، بامداد روز یکشنبه با موفقیت به 
سرانجام رسید و این افراد در سلامت کامل وارد 
میهن شدند. در این اطلاعیه آمده است: هیاتی 
متشکل از مدیرکل کنسولی وزارت امور خارجه 
به همراه رئیس اداره سیاسی و رئیس نمایندگی 
وزارت امور خارجه در فرودگاه امام خمینی»ره« 

از این هم میهنان استقبال کردند. 

 نگرانی رژیم صهیونیستی 
از سفر رئیسی به دمشق

رسانه های صهیونیستی اعلام کردند که سفر 
احتمالی ابراهیم رئیسی، رئیس جمهور ایران 
به سوریه بسیار استثنایی است و باید رژیم 
صهیونیستی را نگران کند به خصوص اینکه 
این اولین سفر رئیس جمهور ایران به سوریه 
بعد از سال ۲011 به شمار می رود. شبکه 13 
رژیم صهیونیستی اعلام کرد: آنگونه که به نظر 
می رسد رئیس جمهور ایران روز چهارشنبه به 
دمشق خواهد رفت و این سفر دو روزه خواهد بود. 
این شبکه با بیان اینکه رئیس جمهور ایران با بشار 
اسد، رئیس جمهور سوریه دیدار خواهد داشت، 
ادعا کرد که رئیسی در این سفر بازدید میدانی نیز 
خواهد داشت. این شبکه صهیونیستی اعلام کرد 
که جمهوری اسلامی ایران خواهان یکپارچه و 
متحد کردن محور ایران- حزب ا... - حماس- 
جهاد اسلامی است و این امر باعث می شود که 
برنامه جدیدی درخصوص سیاست خاورمیانه 

پیاده کند. 

         مهدی پازوکی
  اقتصاددان

خبــــر
 پروانه سلحشوری:  

دهه هشتادی ها  تغییر کرده اند
آرمان ملی: رئیس سابق فراکسیون زنان مجلس اظهار 
داشت: جوانان دهه هشتادی، مثل دهه شصتی ها نیستند. 
حالا شاید دهه شصتی ها توسط پدر و مادرهایشان 
وابستگی هایی به انقلاب داشتند، اما دهه هشتادی ها 
تغییر کرده اند و مثل آنها نیستند، برای همین هم هست 
که می بینیم خیابان متعلق به این هاست و خیابان ها را 
جوانان پر کرده اند. پروانه سلحشوری می گوید: مشکل 
کشور ما، مشکلی ساختاری است و با عوض شدن افراد 
تغییری نخواهد کرد. اگر حاکمیت دست  به تغییرات 
ساختاری دهد، شاید اوضاع بهتر شود. الان اقتصاد  
بیمار است و از طرفی، اوضاع اجتماعی هم همین طور 
است. نماینده سابق تهران افزود:  برگزاری انتخابات به 
معنای واقعی  رقابتی و سپردن کار ها به مردم شاید بتواند 
چاره کار باشد. با این شرایط باز هم می گویم شاید مردم 
پذیرش داشته باشند که در حال حاضر بعید می دانم این 
تصمیمات بخواهد از سوی تصمیم گیران صورت بگیرد. 
وی در واکنش به اینکه آیا نمونه کاری که در عربستان 
صورت گرفت و امتیازات و حقوقی برای مردم پس از 
دهه ها منظور شد، می تواند در ایران صورت بگیرد؟ بیان 
کرد: عربستان یک کشور با ثبات و با رشد اقتصادی بالا آن 
هم با پیشرفت همه جانبه بود. شهر هوشمندی که الان در 
عربستان در حال ساخت است در دنیا بی نظیر است و تمام 
سرمایه گذاران بزرگ دنیا در آنجا در حال سرمایه گذاری 
هستند و  اقتصاد  این کشور با ما قابل مقایسه نیست. یک 
زمانی از نظر فاصله و شکاف جنسیتی، وضع ما بهتر از 
عربستان بود، ولی الان ما از آن ها هم، عقب مانده ایم. وی 
تصریح کرد: اصلاح طلبان مردم را نمایندگی نمی کنند و 
حتی صحبت با آن ها نیز موثر نیست. ممکن است در یک 
بازه زمانی کوتاه مدت اگر دولت جدیدی روی کار بیاید 
تا حدی اعتراضات کم شود، ولی اگر قرار باشد ساختار 
دولت جدید هم مثل قبل باشد و گشایشی صورت نگیرد، 
تغییرات عمده ای که مردم رضایت داشته باشند، رخ 
نخواهد داد. الان رضایت مردم با گشایش گسترده و جدی 

اقتصادی سلب خواهد شد.

  آرمان ملی: رئیس جمهور در 
جلسه استیضاح وزیر صنعت، معدن 
و تجارت در مجلس شورای اسلامی، 
ضمن تبریک روز کارگر و روز معلم 
به کارگران و معلمان شریف کشور 
گفت: با توجه به فرمایش رهبر معظم 
انقلاب درباره وحدت، همکاری، 
همراهی و همدلی بین قوا، از آنجا 
که ممکن بود برخی به نادرستی 
استیضاح یا تذکر و سوال نمایندگان 
از یک وزیر را به عنوان جلوه اختلاف 
تلقی کنند، می خواستم حضور بنده 
این پیام را داشته باشد که تلقی 
بنده به هیچ عنوان این نیست. سید 
ابراهیم رئیسی گفت: درباره موضوع 
وزارت صمت، از سال ۹6 به این 
طرف، 6 وزیر و سرپرست در وزارت 
صمت جابه جا شدند در حالی که 
ثبات در مدیریت در یک وزارتخانه 
موضوع مهمی است که می تواند به 
تولیدکننده و بخش های معدن و 
تجارت پیام مثبت داده و باعث ثبات 
تصمیم  گیری  و  تصمیم سازی  در 
شود. وی با بیان اینکه همه دوستان 
در مجلس و حتی استیضاح کنندگان 
بودن،  ضدفساد  پاکدستی،  به 
ضدرانت خواری بودن و ضد روابط 
ناسالم بودن وزیر صمت گواهی دادند، 
افزود: این خصوصیات را هم در وزیر 
صمت دیده ایم. رئیس جمهور ادامه 
داد: به طور طبیعی در جاهایی که 
موضوع قیمت بالا و تفاوت قیمت 
مطرح باشد، امکان شکل گیری مافیا 
بیشتر است و در موضوع خودرو 
اما  است،  مطرح  مسئله  این  نیز 

همه اتفاق نظر داریم که وزیر ضد 
رانت، فساد، مافیا و روابط ناسالم 
است. رئیسی افزود: تجارت کشور 
به ویژه در منطقه 40 تا ۵0 درصد 
رشد داشته است و این آمارها را 
دستگاه های بیرون از دولت نیز تایید 
می کنند. رئیس جمهور خاطرنشان 
کرد: مساله مورد اتفاق نظر دولت و 
مجلس وضعیت خودروسازی است. 
وضع خودروسازی در کشور حتما نیاز 
به تحول دارد. یک مشکل مزمنی نه 
فقط در خودروسازی، بلکه در برخی 
بخش های کشور داریم که باید برای 
رفع آن تلاش شود. رئیسی نقطه 
اتفاق دیگر دولت و مجلس را برخورد 
با مافیای خودرو عنوان و تصریح کرد: 
باید دست های پنهان و عوامل فساد 
در این رابطه شناسایی شوند و با آنها 
برخورد شود. مواردی هم تاکنون 
شناسایی شده و پرونده های اینها در 
مراجع رسمی مطرح است. از هیچ 
موردی گذشت نشده است. در این 
موارد هم بخش های نظارتی خود 
دولت قبل از بخش دیگری اولین 
مدعی و برخورد کننده بودند. رئیسی 

تاکید کرد: بنده بر سر حرف خودم 
هستم و هر جا که به مصادیق فساد 
یا ناکارآمدی برسیم قبل از هر کس 
خود ما در دولت با آن برخورد خواهیم 
کرد، کما اینکه پرونده یکسال و چند 
ماه گذشته نشان داده دولت قبل 
از هر بخشی خود مدعی برخورد با 
ناکارآمدی و فساد است و این امر را نه 
منتی بر کسی، بلکه به عنوان وظیفه 
می دانیم. رئیس جمهور خاطرنشان 
کرد: در قضیه واگذاری خودرو در 
روال غیرمعمول هم خود بنده اول 
آن را در دولت مطرح کردم و تاکید 
کردم که در اولین گام هر کس در این 
رابطه مسئولیت دارد، باید برکنار 
شود و در مرحله بعد برخورد قضائی و 
قانونی صورت گیرد. اگر باز هم چنین 
مواردی گزارش شود با حساسیت 
پیگیر خواهیم بود و این برخورد با 
فساد نقطه اشتراک ما و شما در دولت 
و مجلس است. رئیسی در ادامه با 
بیان اینکه دلیل اصلی حضور بنده در 
مجلس این بود که بگویم استیضاح 
را جلوه اختلاف میان قوا نمی دانیم، 
تصریح کرد: همواره معتقد به تعامل 

دولت و مجلس برای حل مشکلات 
هستیم و پیام این حضور بنده نیز پیام 
همکاری، همراهی و تصمیم برای 
رفع مشکلات است. رئیس جمهور 
مساله دیگر را کنترل بازار عنوان کرد 
و گفت: روال موضوع تشکیل وزارت 
بازرگانی در مجلس طی شده و عنوان 
شده بود که مجلس با تشکیل آن 
موافق است، اما بعد عنوان شد که در 
بررسی آن در یکی از کمیسیون های 
مجلس به این نتیجه رسیدند که 
به جای وزارت بازرگانی سازمان 
بازرگانی داخلی تشکیل شود. دولت 
در یک روز تعطیل تشکیل جلسه داد 
و موضوع تشکیل سازمان بازرگانی را 
مصوب و تقدیم مجلس کرد. مجلس 
با فوریت این لایحه موافقت نکرد 
و پس از اعلام این موضوع از سوی 
با  نظر مجلس  رئیس مجلس که 
تشکیل وزارت بازرگانی است، دولت 
هم به نظر قبلی خود برای احیای 
وزارتخانه بازگشت. رئیس جمهور با 
تاکید بر اینکه مسائل کشور و مردم 
و نظام مسائل کشور باید با اولویت 
مورد بررسی، پیگیری و اقدام قرار 
گیرد، افزود: دولت مصمم است در 
همه حوزه ها، کار را دنبال کند. در 
سفری که به خوزستان داشتیم از 
قبل بررسی و مشخص شده بود که 
کنند.  تغییر  باید  مدیران  بعضی 
همانجا در سفر اعلام کردیم که 1۲ 
نفر از مدیران تغییر کردند و نسبت به 
بقیه هم باید اقدام شود. این بنای کار 
دولت هست و هیچگونه ناکارآمدی 

در هیچ سطحی تحمل نمی شود. 

رئیس جمهور: 

فسادوناکارآمدیدردولتدرهیچسطحیتحملنمیشود
     همواره معتقد به تعامل دولت و مجلس برای حل مشکلات هستیم

 کارگروهی برای اعاده
 اموال نامشروع

امور  کمیسیون  عضو  یک    
داخلی کشور و شوراها تاکید کرد: 
متاسفانه باوجود گذشت چهار 
سال از ابلاغ قانون اعاده اموال 
نامشروع مسئولان تاکنون قوه 
قضائیه یک مورد پرونده هم در 
این حوزه تشکیل نداده و بنا بر 
این شد تا کارگروهی در مجلس 
برای پیگیری نحوه اجرای دقیق 
این قانون تشکیل شود. ابوالفضل 
تشکیل  به  اشاره  با  ابوترابی 
کارگروه مشترک بین مجلس و قوه 
قضائیه برای پیگیری اجرای قانون 
اعاده اموال نامشروع مسئولان، 
بیان کرد: ما قانون خوبی در این 
حوزه داریم که در سال 13۹۸ 
پس از تصویب برای اجرا ابلاغ شد. 
اما قوه قضائیه پس از گذشت چهار 
سال در این حوزه کاری انجام 

نداده است. 

»آرمان ملی« جلسه استیضاح وزیر صمت را بررسی می کند

مجلس ایستاد؛ وزیر افتاد
فاطمی امین: فقط یک ال نود مدل 89 دارم

رئیسی: در قضیه واگذاری خودرو در روال غیرمعمول هم خود بنده اول آن را در دولت مطرح کردم و تاکید کردم 
که در اولین گام هر کس در این رابطه مسئولیت دارد، باید برکنار شود

کنایه سخنگوی وزارت 
خارجه به آمریکا

درخواست از مجلس 
برای واردات کارگر!

سخنگوی  کنعانی،  ناصر   
توییتی  در  خارجه  وزارت 
نوشت: نگاهی به فضای عمومی 
در آمریکا به عنوان پدرخوانده 
رژیم جعلی اسرائیل و آخرین 
افکارسنجی ها،  و  اظهارنظرها 
نوع  در  ملموس  تغییر  نشانگر 
نگرش به ماهیت آپارتاید این 
آخرین  اساس  بر  است.  رژیم 
نظرسنجی دانشگاه مریلند، ۲0 
درصد از جمهوری خواهان و 44 
درصد از دموکرات ها، اسرائیل را 
نژادپرست می دانند و حمایت از 
جنبش  تحریم رژیم صهیونیستی 
نیز افزایش یافته است.  قطعا در 
صورت باز شدن فضای آزادی 
بیان علیه صهیونیست ها و رها 
لابی  سیطره  از  آمریکا  شدن 
نظرسنجی  و  صهیونیستی 
مردم  از  مستقل تر  و  گسترده 
آمریکا، نتایج شگفت انگیزتری 
علیه ماهیت و موجودیت این رژیم 

جعلی اسرائیل به دست می آید.

و  برنامه  کمیسیون  رئیس   
بودجه مجلس معتقد است کار 
هست اما کارگر نیست. حمیدرضا 
حاجی بابایی گفت: از ما مجوز 
خواستند تا کارگر از کشورهای 
دیگر بیاوریم. نوع نگاهم تغییر 
مساجد  به  می خواهم  و  کرده 
بروم و به مردم بگویم جوانانتان 
را بیاورید کارخانه تا کار کنند. کار 
یک نفر در کارخانه تورم را پایین 
می آورد و کار یک نفر در ادارات 
تورم را بالا می برد. انبار غذای 
کشور و امنیت غذایی و مباحث 
استراتژیک با اهالی روستا و اعضای 
شوراهاست و باید در نگاهمان 
به روستاها تجدیدنظر کنیم تا 
وضعیت بهتر شود. حاجی بابایی 
افزود: اما لازم است فرهنگسازی 
کنیم که جوانان بدانند کارخانه 
هم جای کار کردن برای افراد 
تحصیل کرده است و هیچ مشکلی 
ندارد به طوری که کار یک نفر در 
کارخانه تورم را پایین می آورد 
و کار یک نفر در ادارات تورم را 

بالا می برد. 

  آرمان ملی- حمید شجاعی: بالاخره 
یک شنبه فرا رسید و تلاش ها، لابی ها و حتی 
گره زدن موضوع به تعامل و همدلی دولت و 
مجلس نتوانست نمایندگان را از استیضاح وزیر 
صمت منصرف کند. به همین جهت نیز صبح 
دیروز همه نمایندگان منتظر بودند تا جلسه داغ 
استیضاح وزیر را برگزار کنند و گویی اینکه پیش 
از استیضاح تصمیم خود را گرفته و تکلیف را 
مشخص کرده بودند. چه اینکه این مهم را می شد 
از نوع اظهار نظرات، عتاب ها و بعضا مستنداتی 
که در جهت عدم کارآمدی وزیر صمت ارائه 
می کردند مشاهده کرد. قدر مسلم سیدرضا 
فاطمی امین نیز می دانست که به مجلس بزم 
نخواهد رفت بلکه بهارستان نشینان منتظر 
حضور وی بودند تا مسائل مختلفی از جمله 
ناکارآمدی های وزیر و همراهانش در مجموعه 
وزارتخانه در حوزه صنعت، آشفته بازار خودرو 
و افزایش بی رویه، سرسام آور و لجام گسیخته 
قیمت ها را بازگو کنند. از همین رو به نظر می آمد 
وزیر صمت شانس خیلی کمی برای خود قائل 
بود تا دوباره بتواند رای اعتماد نمایندگان را 
اخذ کند و شاید تنها دلخوش به  بحث تعامل 
دولت و مجلس و حمایت های رئیس جمهور 
بود که وزیر بماند. همان طور که آبان ماه سال 
گذشته نیز در جریان استیضاح نخست خود 
با لابی دولت و مجلس و طرح بحث تشکیل 
وزارت بازرگانی از استیضاح گریخته بود. اما 
شواهد و قرائن از فضای مجلس نشان می داد 
که فاطمی امین وزیر آمده؛ اما به احتمال فراوان 
وزیر نخواهد رفت. البته دولت نیز برای حمایت 
از وزیر صمت سنگ تمام گذاشت و محمد مخبر 
معاون اول رئیس جمهور، سید محمد حسینی 
معاون پارلمانی، مهرداد بذرپاش وزیر راه و 
شهرسازی، سید صولت مرتضوی وزیر تعاون، کار 
و رفاه اجتماعی، عیسی زارع پور وزیر ارتباطات و 
فناوری اطلاعات و محمدمهدی اسماعیلی وزیر 
فرهنگ و ارشاد اسلامی در جلسه استیضاح 
وزیر صمت حضور یافتند. البته از پیش احتمال 
می رفت که رئیس جمهور در جلسه استیضاح 
حاضر شود، اما حضور مخبر نشان داد که رئیسی 
نخواهد آمد. چنانکه چند تن از موافقان استیضاح 
در خلال صحبت های خود به مساله عدم حضور 
رئیس جمهور اشاره کردند که رئیس مجلس 
در پاسخ به انتقاد یکی از نمایندگان گفت در 
آیین نامه مجلس شورای اسلامی الزامی برای 
حضور رئیس جمهور در جلسه استیضاح وجود 
ندارد. سپس دهنوی، عضو هیات رئیسه گفت 
که ظاهرا قرار است رئیس جمهور در جلسه 
استیضاح حاضر شود. با این حال روند عملکردی 
وزیر صمت در حوزه های مختلف به خصوص 
حوزه خودرو به حدی انتقادآمیز بود که حضور 
رئیس جمهور نیز نتوانست کمکی به وی کند و 

در نهایت شد آنچه که از پیش انتظار می رفت  و 
وزیر صمت از قطار دولت پیاده شد. 

  سخن موافقان استیضاح 
پس از طی شدن روال آیین نامه ای جلسه 
استیضاح نوبت به نمایندگان موافق استیضاح 
رسید که در مقام مخالفت با وزیر صحبت 
کنند. نمایندگانی که کم هم نبودند. احمد 
رسولی نژاد نماینده دماوند اظهار داشت: آقای 
فاطمی امین استاد وعده هاست. پس از وی سید 
ناصر موسوی لارگانی در مخالفت با وزیر گفت: 
من از مردم ایران به خاطر ندانم کاری وزیر صمت 
عذرخواهی می کنم که چنین فشار تورمی را 
تحمل می کنند. خیلی هنر می خواهد که یک 
وزیر یک تنه این همه نارضایتی ایجاد کند این 
وزارتخانه به ژنرال ارشد کارکشته نیاز دارد اما 
آقای فاطمی امین سرجوخه هم نیست. اله وردی 
دهاقانی؛ عضو کمیسیون صنایع هم در موافقت با 
استیضاح بیان کرد: وزیر در خدمت دو خودروساز 
بزرگ کشور است، ایشان باید وزیر صنعت باشند 
نه وزیر دو خودروساز. سید غنی نظری، عضو 
کمیسیون اقتصادی نیز بیان کرد: امروز مجلس 
بین دفن خود و ماندن وزیر یکی را انتخاب 
می کند و مردم بین ناکارآمدی و نظارت مجلس 
انتخابگر هستند. سارا فلاحی، نماینده ایلام نیز 
در موافقت با استیضاح عنوان کرد: همراهی ما با 
دولت تا جایی است که مدیران کارآمد روی کار 
باشند. احد آزادیخواه، عضو کمیسیون کشاورزی 
نیز آخرین مخالفی بود که گفت: توان مدیریتی 

وزیر صمت و تیم ایشان ضعیف است. 
  ملت ایران بداند که بنده آلوده به فساد 

نشده ام
بعد از نطق مخالفان به جهت در راه بودن 
رئیس جمهور وزیر صمت پشت تریبون قرار 
گرفت تا از خود دفاع کند. سیدرضا فاطمی امین 
گفت: در روزهای اخیر یک اتهام کذب منتشر 
شد که مردم هم متضرر شدند، اتهامی که نه 
در شأن دولت مردمی بود و نه در شأن مجلس 
انقلابی است. صرفا کذب محض بود. در چند 
روز گذشته بنده هرجا رفتم احساس کردم نگاه 
سنگینی به بنده است شما هم همین طور بودید. 
وزیر صنعت، معدن و تجارت بیان کرد: چرا باید 
با آبروی افراد اینگونه بازی شود. این اتهام ضربه 
به مجلس و دولت و اعتماد عمومی است. ملت 
ایران! فاطمی امین به عنوان خادم شما آلوده به 
فساد نشده است. نمایندگان شما در مجلس 
آلوده به فساد نیستند. وزیر صنعت، معدن و 
تجارت با بیان اینکه استیضاح حق مجلس 
است، گفت: این روزها تیتر می زنند که لابی های 
آمریکایی فاطمی امین؛ این تیترها را چه کسانی 
می زنند؟ چه کسانی پول خرج می کنند؟ و منافع 
چه کسانی به خطر افتاده است که می گویند تیغ 
و گیوتین استیضاح، مگر اینجا قتلگاه است؟ شما 

سوال هایی می پرسید و من هم پاسخ می دهم من 
در مقام اجرا هستم و شما هم در مقام نظارت. اگر 
پاسخ های من منطقی بود که رای می گیرم و اگر 
منطقی نبود کار را به سرباز بعدی می سپارم پس 
دیگر دو قطبی سازی چه معنایی دارد. وی ادامه 
داد: می گویند اگر وزیر افتاد، برُد مجلس است 
و در غیر این صورت باخت مجلس؛ چه کسانی 
دنبال دو قطبی سازی هستند. دولت مردمی و 
مجلس انقلابی باید با هم مسائل را حل کنند. 
چه کسانی از دو قطبی سازی نفع می برند این 
تعبیرات زیبنده نظام جمهوری اسلامی ایران 
نیست. ما ایستاده ایم که به فضل خدا مسائل را 
حل خواهیم کرد. وی تصریح کرد: من هم نسبت 
به صنعت خودرو و قیمت خودرو انتقاد دارم. 
بنده به عنوان وزیر صنعت، معدن و تجارت یک 
تندر ۹0 مدل 13۸۹ دارم مگر ما جدا از مردم 

هستیم یا جای دیگری زندگی می کنیم. 
  نطق مخالفان استیضاح

پس از صحبت های وزیر نوبت به مخالفان 
استیضاح رسید که دو نفر از نمایندگان در 
حمایت از فاطمی امین به نطق پرداختند. 
محمدرضا میرتاج الدینی، عضو کمیسیون برنامه 
و بودجه گفت: استیضاح باید برای حل مشکلات 
مردم باشد. اگر وزیری پاک دست نباشد یا 
کم کاری کند و یا شاخص های حوزه وزارت نشان 
دهد که عملکرد موفقی نداشته باید با استیضاح 
کنار برود. در خصوص آقای فاطمی امین حتی 
استیضاح کنندگان به پاک دستی وزیر اعتقاد 
دارند و تردیدی در آن نیست. سید جلیل 
میر محمدی دیگر نماینده مخالف استیضاح بود 
که در حمایت از وزیر بیان کرد: پیام استیضاح 
وزیر و جوسازی های کذب صورت گرفته پیام 
همدلی، همفکری و هم افزایی بین دو قوه و حل 
مشکلات مردم نیست پس از وزیر حمایت کنید 
و به استیضاح او رای ندهید تا وزیر به وظایف خود 

عمل کند و نقاط ضعفش را هم برطرف کند. 
  فاطمی امین رفتنی شد

طرح استیضاح سیدرضا فاطمی امین؛ وزیر 
صنعت، معدن و تجارت که در جلسه علنی 
دیروز مجلس مطرح شد پس از توضیحات 
متقاضیان استیضاح و دفاعیات وزیر با خارج 
شدن اعضای دولت از صحن علنی به رای 
مجلس گذاشته شد که در نهایت نمایندگان 
مجلس با 16۲ رای موافق، 10۲ رای مخالف، 
۲ رای ممتنع و 6 رای باطله از مجموع ۲۷۲ 
رای مأخوذه به استیضاح سیدرضا فاطمی امین 
رای دادند و سیدرضا فاطمی امین از وزارتخانه 
صنعت، معدن و تجارت رفتنی شد. محمدباقر 
اعلام رای  از  بعد  قالیباف رئیس مجلس 
استیضاح فاطمی امین گفت: بر این اساس 
آقای فاطمی امین موفق به اخذ رای اعتماد 

مجدد از مجلس نشد. 


